
P R O T O K Ó Ł 
z obrad IV Sesji Rady Gminy Radziejów 

z dnia 28 grudnia 2006 r. 
 

 
W obradach udział wzięli: 

- Radni 
- Sołtysi 
- Wójt, Zastępca Wójta i Skarbnik Gminy 
- Kierownik Samorządowej Administracji Placówek Oświatowych – 

Dionizy Wojciechowski 
- Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej – Elżbieta 

Radzimska 
- Pracownicy obsługujący Sesję. 

 
Przewodniczący Rady Gminy Stanisław Żbikowski dokonał otwarcia IV Sesji 
Rady Gminy, witając wszystkich przybyłych, następnie przedstawił 
proponowany porządek obrad. 
 

1. Sprawy organizacyjne: 
a) otwarcie obrad sesji i stwierdzenie guorum, 
b) przyjęcie porządku obrad i wybór sekretarza sesji, 
c) przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji. 
 

2. Projekt uchwały w sprawie „Gminnego programu profilaktyki  
i rozwiązywania problemów alkoholowych na 2007 rok”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

3. Projekt uchwały w sprawie ustalenia „Regulaminu określającego 
wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom 
dodatków: funkcyjnego, motywacyjnego, mieszkaniowego, nagród, 
wynagrodzenia za godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych 
zastępstw”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

4. Przedstawienie przez Wójta Gminy projektu uchwały budżetowej wraz  
z uzasadnieniem: 

a) przedstawienie opinii Komisji Rady Gminy, 
b) przedstawienie przez Wójta opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, 
c) głosowanie nad poprawkami do projektu budżetu, 
d) dyskusja,  
e) podjęcie uchwały. 
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5. Dyskusja. 
6. Składanie wniosków i interpelacji. 
7. Zakończenie obrad sesji. 

 
Ad. 1 a)  Wg listy obecności w obradach uczestniczyło 15 radnych. 
Sesja jest prawomocna do podejmowania uchwał. 
 
Ad. 1 b)  Porządek obrad sesji został przyjęty 15 głosami. 
Sekretarzem obrad Sesji został wybrany Radny Władysław Śniadecki – 14 
głosami, przy 1 głosie wstrzymującym się, 
 
Ad. 1 c)  Protokół z obrad ostatniej sesji został wyłożony do wglądu bez 
odczytania. 
 
Ad. 2 a i b )  Projekt uchwały w sprawie „Gminnego programu profilaktyki  
i rozwiązywania problemów alkoholowych” odczytał Radny Marian 
Bandyszewski. 
Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej – Elżbieta Radzimska – 
prowadzenie działań związanych z profilaktyką i rozwiązywaniem problemów 
alkoholowych oraz integracji społecznej osób uzależnionych od alkoholu, 
należy do zadań własnych gminy. Realizacja zadań jest prowadzona w postaci 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, 
stanowiącego część strategii rozwiązywania problemów społecznych, który 
jest uchwalany corocznie przez Radę Gminy. 
W programie na 2007 rok nie ma istotnych zmian w stosunku do Programu jaki 
obowiązywał w 2006 roku.  
 
Radny Andrzej Pawlak – już na posiedzeniach komisji wyraziłem swój pogląd 
na temat tej uchwały, chciałem zwrócić uwagę, że mimo iż do kompetencji 
Wójta należy powoływanie Komisji ds. alkoholowych, to jednak skoro Rada 
uchwala ten program to przedstawiciel Rady powinien w tej Komisji również 
być. 
 
Wójt Gminy Jerzy Zmierczak – jest specjalny przepis ustawowy kto powinien 
brać udział w komisjach przeciwalkoholowych, są to komisje nie Rady tylko tak 
zwane komisje doraźne, zacytuję przepis tej ustawy „w skład gminnych komisji 
rozwiązywania problemów alkoholowych wchodzą osoby przeszkolone  
w zakresie profilaktyki rozwiązywania problemów alkoholowych” sugeruje się, 
że osoby te to przede wszystkim psycholog, lekarz, policjant, kurator ale 
również przedstawiciel Rady mógłby być jej członkiem po odbyciu specjalnego 
przeszkolenia, nie widzę tu żadnych przeszkód, aby przedstawiciel Rady był 
członkiem takiej komisji. 
 
Radny Kazimierz Skupniewicz –  zapytał czy ktoś z Radnych zainteresowany 
jest udziałem w pracy tej komisji. 
Nikt z Radnych nie wyraził takiego zainteresowania. 
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Radna Barbara Chojnacka stwierdziła, że w komisji powinny być osoby, które 
bezpośrednio znają ten problem, bo zarówno lekarz czy pielęgniarka nie 
zawsze są w stanie pomóc nie mając znajomości tej tematyki. 
 
Kierownik GOPS Elżbieta Radzimska przedstawiła, kto jest obecnie członkiem 
Gminnej komisji rozwiązywania problemów alkoholowych są to: ksiądz, lekarz, 
pielęgniarka środowiskowa, policjant, pracownik socjalny, kurator sądowy, 
psycholog. 
 
Za przyjęciem uchwały głosowało 14 radnych ( w chwili głosowania obecnych 
było 14 Radnych), 
 
Ad. 3 a i b)  Projekt uchwały w sprawie ustalenia „Regulaminu określającego 
wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom dodatków: 
funkcyjnego, motywacyjnego, mieszkaniowego, nagród, wynagrodzenia za 
godziny ponadwymiarowe i godziny doraźnych zastępstw. 
 
Kierownik SAPO Dionizy Wojciechowski – w dniu wczorajszym odbyło się 
spotkanie z przedstawicielami związków zawodowych działających przy 
naszych szkołach i w wyniku dyskusji strony negocjujące doszły do 
porozumienia, że dodatek funkcyjny za wychowawstwo klasy ustalono 
wstępnie na 40 zł miesięcznie, związki proponowały 50 zł, dotychczas dodatek 
wynosił 30 zł, dodatek motywacyjny ustalono na 3% od uposażenia 
zasadniczego nauczycieli, a związki proponowały 3% ale od kwoty 
wynagrodzenia brutto, dodatki funkcyjne dla dyrektorów szkól pozostają takie 
jak dotychczas, dodatki mieszkaniowe pozostają również bez zmian. 
Powyższe zmiany dodatków przyniosą zwiększenie budżetu szkół  
w paragrafach dotyczących wynagrodzeń około 12.000 zł rocznie, kwota ta 
jest możliwa do wygospodarowania w opracowanych budżetach dla 
poszczególnych szkół. W regulaminie, który Państwo Radni otrzymaliście 
zmianie ulegnie § 6 gdzie kwotę 30 zł zastępuje się kwotą 40 zł oraz § 13 
gdzie liczbę 2% zastępuje się liczbą 3%. 
 
Radny Andrzej Pawlak – poparł propozycję związków zawodowych w kwestii 
dodatku za wychowawstwo klasy do wysokości 50 zł uważając, że nie jest to 
zbyt wysoka kwota dla nauczyciela wychowawcy, który ponosi 
odpowiedzialność za dzieci tym bardziej, że w szkołach dzieje się obecnie 
wiele złego.  
 
Radny Marian Bandyszewski – poinformował zebranych, iż uczestniczył w tych 
negocjacjach i kwota 40 zł jest kwotą realną z racji możliwości budżetowych 
szkół. Ponadto sprawdzaliśmy jak jest w innych jednostkach samorządowych  
i dodatek ten jest na podobnym poziomie. Związki zawodowe bez większego 
sprzeciwu zgodziły się na kwotę dodatku w wysokości 40 zł i w takiej 
wysokości powinien być przyjęty do regulaminu. 
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Radny Andrzej Pawlak – stwierdził, że podwyżka dodatku do 50 zł oznacza 
miesięcznie wzrost wynagrodzeń w budżecie o około 400 zł i nie jest to kwota 
znacząca, a oddająca większy szacunek i wsparcie do pracy nauczycieli. 
 
Kierownik SAPO – Donizy Wojciechowski zwrócił uwagę, że w innych 
szkołach dodatek za wychowawstwo jest w podobnych wysokościach, ale  
w klasie jest uczniów około 30 a u nas 15 a nawet 11 i to również  
w negocjacjach uwzględniły związki zawodowe. 
Skutki finansowe podwyżki o 20 zł miesięcznie dodatku to nie tylko kwota  
400 zł miesięcznie bo do tego dochodzą jeszcze inne obciążenia płacowe. 
Od 1 stycznia 2007 roku nie tylko rosną koszty dotyczące płacy nauczycieli, 
ale inne wydatki związane z bieżącym utrzymaniem szkół jak energia, gaz, 
remonty i na to wszystko należy mieć zarezerwowane środki w budżecie. 
 
Radny Andrzej Pawlak – uważam, że należy podwyższyć dodatek za 
wychowawstwo. 
 
Przewodniczący Rady Stanisław Żbikowski zarządził głosowanie nad 
złożonymi wnioskami. 
 
Za podwyższeniem dodatku za wychowawstwo klasy z kwoty 30 zł na 40 zł 
głosowało 11 Radnych, 3 wstrzymało się od głosu (w głosowaniu 
uczestniczyło 14 Radnych). 
Za podwyższeniem dodatku za wychowawstwo klasy z kwoty 30 zł na 50 zł 
głosowało 3 Radnych, 3 Radnych było przeciwnych, 8 Radnych wstrzymało 
się od głosu (w głosowaniu uczestniczyło 14 Radnych). 
 
Większością głosów został przyjęty wniosek podwyższający dodatek za 
wychowawstwo klasy z 30 zł na 40 zł. 
 
Za przyjęciem uchwały z zaproponowanymi zmianami głosowało 14 radnych 
(14 radnych uczestniczyło w głosowaniu) 
Uchwała została podjęta jednogłośnie. 
 
Ad. 4 a, b, c, d i e)  Projekt budżetu na 2007 rok przedstawił Wójt Gminy. 
Budżet gminy jest budżetem zrównoważonym. Dochody i wydatki budżetowe 
zaplanowano w kwocie 7.431.212 zł. Wydatki majątkowe na 2007 rok 
zaplanowane zostały w kwocie 664.566 zł, co stanowi 8,94% wydatków 
ogółem. 
Budżet jest tak zaplanowany, aby był realny do wykonania. 
 
Przewodniczący Komisji Rady przedstawili swoje opnie na temat 
zaplanowanego budżetu gminy. 
Opinia wszystkich Komisji Rady była pozytywna. 
 
Zastępca Wójta Gminy Arleta Brochocka odczytała Uchwałę Nr 236/2006 
Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy  
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z dnia 5 grudnia 2006 roku w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonym 
projekcie budżetu Gminy Radziejów na 2007 rok wraz z informacją o stanie 
mienia komunalnego i objaśnieniami. 
Regionalna Izba Obrachunkowa zaopiniowała pozytywnie przedstawiony 
projekt budżetu gminy wraz z załącznikami. 
W ocenie Składu Orzekającego opracowane materiały planistyczne składające 
się na projekt budżetu gminy są kompletne i spełniają podstawowe wymogi 
formalno-prawne. 
Dotacje zostały ujęte prawidłowo tak po stronie dochodów jak i wydatków 
budżetowych, zgodnie z kierunkiem przeznaczenia. 
Przyjęte do budżetu kwoty subwencji oświatowej i wyrównawczej oraz udziały 
w podatku dochodowym od osób fizycznych są zgodne z wielkościami 
ustalonymi przez Ministra Finansów. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – zaproponował, aby w załączniku Nr 4 do 
budżetu dotyczącego limitu wydatków na wieloletnie programy inwestycyjne 
na posiedzeniach komisji na początku 2007 roku na wszystkich komisjach po 
przejrzeniu wniosków sołtysów i obejrzeniu dróg opracować wspólnie 
szczegółowy trzyletni program wydatków na drogi tak, aby wcześniej było 
wiadomo, jakie drogi będą budowane lub modernizowane na przestrzeni tych 
trzech lat. 
 
Radny Jan Odważny – uważa, iż mimo, że budżet jest budżetem realnym do 
wykonania to budzi pewne zastrzeżenia w kwestii dotyczącej ochrony 
środowiska. 30 grudnia 2004 roku został przyjęty program ochrony środowiska 
i gospodarowania odpadami na lata 2004 -2013. W budżecie na 2007 rok nie 
wszystkie zadanie jakie zostały ujęte w programie ochrony środowiska na ten 
rok zostały uwzględnione. W głownie chodzi tu o przydomowe oczyszczalnie 
ścieków (szamba). Istnieje obawa, że jeżeli nie uporządkujemy gospodarki 
ściekowej oraz odpadami komunalnymi to w przypadku wystąpienia przez 
Gminę o fundusze unijne na finansowanie inwestycji, możemy takiego 
dofinansowania nie otrzymać. Na 2006 rok było przeznaczone w budżecie 
100.000 zł na budowę przydomowych oczyszczalni ścieków, nie wszystkie 
środki zostały wykorzystane i powinny przejść do wykorzystania w 2007 roku 
gdzie przeznaczono na ten cel tylko 20.000 zł.  
 
Wójt Gminy – środki, które nie zostały wykorzystane na ten cel w 2006 roku 
weszły w nadwyżkę budżetową na 2007 rok i będzie można je ponownie 
przeznaczyć na wskazane zadanie. Jeżeli natomiast chodzi o gospodarkę 
odpadami to w gminie zgodnie z wymogami ustawowymi jest założony rejestr 
umów na wywóz nieczystości stałych i płynnych przez mieszkańców gminy. 
Jednak bardzo mały % mieszkańców takie umowy zawarło i nie wywiązuje się 
z wymagań ustawowych. Mogę tylko apelować do mieszkańców w tej kwestii  
i takie apele są na każdej sesji i na każdym zebraniu z mieszkańcami, mam 
możliwość karania, ale czy mam z tej formy skorzystać. Proszę zarówno 
wszystkich Radnych jak i Sołtysów o wywieranie nacisku na mieszkańcach  
o zawieranie takich umów z firmami, które zajmują się wywozem nieczystości. 
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Radny Krzysztof Nowowiejski – stwierdził, że monopolistą w odbiorze śmieci 
na naszym terenie jest „EMPEGIEK” i nie wykazuje odpowiedniej inicjatywy  
w pozyskaniu nowych klientów, a przecież na śmieciach obecnie firmy 
zarabiają i powinno im zależeć na pozyskaniu jak największej liczby 
zainteresowanych. 
 
Radny Kazimierz Skupniewicz – poinformował zebranych, że sprawy wywozu 
nieczystości można załatwić telefonicznie, wystarczy zadzwonić do 
„EMPEGIEKU”, a kosz na odpady oraz umowę na odbiór nieczystości 
przywozi pracownik zakładu komunalnego na miejsce do domu 
zainteresowanego. 
 
Wójt Gminy – jeżeli zachodzi taka potrzeba to mogę na Sesję zaprosić jeszcze 
raz przedstawicieli Zakładu Komunalnego w Radziejowie. Podam również  
nr telefonu do tego zakładu; 054 285 34 78. 
W dalszym ciągu każdy z mieszkańców gminy, budujący przydomową 
oczyszczalnie ścieków zarówno ze środków unijnych jak i własnych może 
skorzystać z dofinansowania przez gminę na dokumentację. 
Prowadziłem również wstępną rozmowy z Burmistrzem Kruszwicy na temat 
możliwości przyłączenia Szostki do kanalizacji kruszwickiej. Nasza gmina 
pobudowała by taką kanalizację i przekazała do użytkowania. 
 
Przewodniczący Rady Stanisław Żbikowski podsumowując stwierdził, że 
sprawy związane z wywozem nieczystości i cała gospodarka śmieciowa 
rozwiąże się sama w najbliższych latach, kiedy zostanie powiązana  
z dopłatami bezpośrednimi podobnie jak to było przy wykorzystywaniu 
środków z funduszu SAPARD. Na dzień dzisiejszy nałożenie kar na 
mieszkańców nie przyniesie oczekiwanych efektów, a może tylko doprowadzić 
do nienawiści. 
 
Radny Andrzej Pawlak – budżet szkół ogółem wzrasta w 2007 roku o 1,35%  
w stosunku do 2006 roku, natomiast wydatki zespołu administracyjno –
ekonomicznego szkół czyli nadzoru nad szkołami wzrasta o 11% szczególnie 
duży jest wzrost wydatków płacowych. Dlaczego w tym przypadku nastąpił taki 
duży wzrost. 
 
Kierownik SAPO Dionizy Wojciechowski – tak znaczny wzrost funduszu płac 
spowodowany jest tym, że pracuje w naszym zespole stażystka. Po upływie 6 
miesięcy musimy tą osobę zatrudnić co najmniej na trzy, cztery miesiące  
w wymiarze przynajmniej ½ etatu.  
 
Sołtys Jadwiga Małkowska – czy są zaplanowane środki w budżecie na sport, 
ponieważ w Piołunowie działa dość prężnie klub sportowy i czy będzie mógł  
z tych środków korzystać. 
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Skarbnik Gminy Irena Szynkowska – na kulturę fizyczną w budżecie 
zaplanowano 4.000 zł z tym, że nie wszystkie środki zostaną przekazane na 
Piołunowo. 
 
Skarbnik Gminy Irena Szynkowska przedstawiła poprawki do projektu budżetu 
– na str. 17 w dziale 851 Przeciwdziałanie alkoholizmowi wprowadza się 
zmiany w poszczególnych paragrafach, natomiast ogólna kwota nie ulega 
zmianie. 
Na stronie 20 w dziale 854 w wczesnym wspomaganiu rozwoju dziecka 
wprowadza się § 4010 z kwotą 2.583 zł, § 4110 z kwotą 483 zł, § 4120  
z kwotą 63 zł. Ogółem w tym rozdziale zaplanowana kwota wydatków wynosi 
3.129 zł. Natomiast o taką kwotę zmniejsza się pomoc materialną dla uczniów, 
która po zmianie wynosi 36.905 zł. Ogółem kwota zaplanowanych wydatków  
w dziale 854 nie ulega zmianie. 
 
Za przyjęciem poprawek do projektu budżetu głosowało 15 radnych. 
 
Radny Marian Bandyszewski odczytał projekt uchwały w sprawie „budżetu 
gminy na 2007 rok”. 
 
Podczas głosowania uchwała została podjęta jednogłośnie – 15 głosami. 
 
Ad. 5 i 6)  Sołtys Kazimierz Czynsz – zapytał czy będą paczki dla dzieci,  
a jeżeli tak to czy nie można przyspieszyć terminu rozdawania tych paczek. 
 
Wójt Gminy – paczki dla dzieci będą zakupione przez gminę, natomiast 
zakupu można dokonać wcześniej, co umożliwi szybsze przekazanie paczek 
dzieciom. 
 
Radny Andrzej Pawlak – jeżeli będą ustalone plany pracy poszczególnych 
komisji należy wspólnie obejrzeć drogi i zdecydować, które z dróg mają być 
robione. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – wszystkie komisje powinny uczestniczyć  
w pracach nad wytyczeniem dróg jakie mają być modernizowane  
w najbliższych latach. 
 
Ad. 7) Kończąc obrady IV Sesji, Przewodniczący Rady złożył wszystkim 
obecnym życzenia z okazji nadchodzącego Nowego Roku, następnie 
podziękował wszystkim za wzięcie udziału w sesji. 
 

 


